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اجتماعی

عالـــی معمـــاری و شهرســـازی برمی گردد. 
بـــرای مثـــال شـــورای عالی دربـــاره بافـــت 
فرســـوده ضوابط تشـــویقی را مصوب کرده 
اســـت، اما شـــهرداری مصوبات کمیسیون 
مـــاده 5 که پیش از این تصویب شـــده بود 
را ابـــاغ کـــرد و از مصوبـــات شـــورای عالی 
تمکیـــن  م  عـــد یـــن  ا  . نکـــرد تمکیـــن 
مشـــکات زیـــادی را برای شـــهروندانی که 
می خواســـتند از این تســـهیات اســـتفاده 
کنند به وجود آورد. یـــا موضوعاتی که باید 
طبق قانون به شـــورای عالی ارســـال شود، 
اما شـــهرداری از این کار ســـر بـــاز می زند. 
به عنـــوان نمونه، ضوابـــط و مقررات طرح 
جامـــع که بـــا بخشـــنامه تغییـــر داده و به 
کمیســـیون ماده 5 ارســـال نکرده اســـت. 
نمونه آن هم طرح اراضی دانشـــگاه تهران 
کـــه شـــورای عالی، شـــهرداری تهـــران را 
مکلـــف کرده بـــود طـــرح تفصیلـــی بافت 
پیرامونـــی دانشـــگاه تهـــران را تهیـــه کند، 
اما شـــهرداری از این مصوبه چشم پوشـــی 
کـــرد، امـــا ســـؤالی کـــه مطـــرح می شـــود 
این اســـت؛ شـــهرداری با چه اســـتدلال و 
پشـــتوانه قانونـــی از اجرای ایـــن مصوبات 

ســـر بـــاز می زند؟
شـــهرداری معتقـــد اســـت چـــون اســـتثنا 
اســـت، بنابرایـــن از ارســـال پرونده هـــا به 
بـــر  شـــورای عالی معـــاف می شـــود، امـــا 
اساس اســـتعام شـــورای عالی از معاونت 
حقوقـــی دولـــت، ایـــن پرونده هـــا بایـــد 

ارســـال شـــده و همه مصوبات شـــوراهای 
عالـــی برای همـــه شـــهرداری ها لازم الاجرا 
اســـت و شـــهرداری ها باید بـــه آن تمکین 
کننـــد. البته شـــهردار تهـــران بارها اعام 
کـــرده صفر تـــا صـــد فرایندی کـــه در دوره 
فعلی در کمیســـیون ماده 5 طی می شـــود 
قانونی اســـت و او حتی اجـــازه نداده یکی 
از هـــزاران فاجعه ای کـــه در دوره های قبل 
تکرار شـــده اســـت، در این دوره رخ دهد.

درآمدزایی از دور زدن قانون
بـــا ایـــن توصیـــف آیـــا بایـــد از واگـــذاری 
دبیرخانه کمیســـیون ماده 5 از شـــهرداری 
بـــه وزارت راه و شهرســـازی دفاع کـــرد؟ در 
دو طیف این ماجـــرا، موافقان و مخالفان 
اســـتدلال های خـــود را دارنـــد. مخالفـــان 
تـــوان  و  نیـــرو  شـــورای عالی  می گوینـــد 
نـــدارد، امـــا  اجرایـــی کافـــی در اختیـــار 
موافقـــان معتقدنـــد بـــا ایـــن جابه جایی 
تعارض منافع برطرف می شـــود، اگرچه در 
طیـــف میانه، برخی به شـــفافیت و اصاح 

فرایندهـــای کمیســـیون رأی می دهنـــد.
عباســـی معتقد اســـت بـــا توجه بـــه اینکه 
حجـــم کار دولـــت زیاد اســـت و بـــه تمرکز 
نیاز دارد، ممکن اســـت در این جابه جایی 
اولویت هـــا  و  نشـــود  توجـــه  نیازهـــا  بـــه 
جا به جـــا شـــود. او می گویـــد: »درســـت 
اســـت که ایـــن کمیســـیون در شـــهرداری 
قـــرار دارد، امـــا شـــهرداری فقط یـــک رأی 

دارد و ما بقـــی آرا در اختیار دولت اســـت. 
بنابرایـــن راهـــکار، افزایـــش نظارت هـــا و 

رعایـــت قانون اســـت.«
امـــا دکتـــر بهـــزاد  در طـــرف موافقـــان، 
عمران زاده، مدرس دانشـــگاه و کارشناس 
ایـــن جابه جایـــی  از  بـــا دفـــاع  شـــهری 
یـــن  ا همیـــت  ا بـــه  باتوجـــه  « : می گوید
ح جامع  کمیســـیون در بازنگری ها در طر
و تفصیلـــی، نبایـــد در نهادی قـــرار بگیرد 
کـــه از آن نفـــع می بـــرد، چـــون تعـــارض 
ایجـــاد می کنـــد. احتمـــال دارد  منافـــع 
شـــهرداری ها از تغییر کاربری ها و افزایش 
تراکـــم در مناطق درآمد کســـب کنند و بر 
ایـــن مبنا بـــا پرونده هایـــی که بـــا ضوابط 
شهرسازی تناســـب ندارند به دلیل همین 
آورده مالـــی، موافقـــت کنند. بـــه هر حال 
شـــهرداری در این مصوبات ذینفع است.«

ســـت  ا ممکـــن  ینکـــه  ا ن  بیـــا بـــا  ی  و
طرحـــی در تضـــاد بـــا ظرفیـــت جمعیتـــی 
و ســـرانه های منطقـــه مورد نظـــر باشـــد، 
امـــا ایـــن ماحظات اولیـــه نادیـــده گرفته 
شـــود، می گوید:»مصداق آن در شـــهر زیاد 
اســـت؛ از مجموعه هـــای فرهنگـــی که به 
تغییـــر  تجاری-فرهنگـــی  مجموعه هـــای 
کاربری داده اند تا زمینی در شـــمال تهران 
کـــه قـــرار بـــه ســـاخت پارکینـــگ طبقاتی 
بـــوده امـــا بـــه مرکز تجـــاری تبدیل شـــده 
اســـت. تمـــام اینها بـــه ضرر شـــهروندان 

تمـــام می شـــود.«

موافقان و مخالفان درباره جابه جایی دبیرخانه کمیسیون 
ماده 5 از شهرداری به دولت چه می گویند؟

 درآمد از شهر 
در تعارض با منافع شهروندان

گزارش هایـــی کـــه بـــه دســـت ما رســـیده 
نشـــان می دهـــد پرونده هایی کـــه در دوره 
اخیر مدیریت شـــهری در کمیســـیون ماده 
5 مطـــرح شـــده، به طور میانگین نســـبت 
بـــه دوره های پیـــش 4 برابر شـــده، امـــا آیا 
این اتفاق مطابـــق قانون رخ داده اســـت؟ 
کمیســـیون مـــاده 5 دو بخـــش کلـــی دارد؛ 
یکـــی درباره مصوبـــات »موردی« اســـت که 
عمومـــاً انتفاعـــی بـــوده و مالک بـــه دنبال 
منفعت است و دوم به مصوبات »موضعی« 
اختصـــاص دارد کـــه محـــدوده ای از شـــهر 
را دربر می گیـــرد و شـــهرداری بـــه دنبـــال 
تصویـــب طرح های شـــهری اســـت. در هر 
دو بخش اگر تعداد پرونده ها بیشـــتر شود، 
نمی تواند مثبت باشـــد، چراکه موضوع هر 
دو بخـــش به »تراکم« و »تغییر کاربری« ربط 
دارد و ایـــن یعنـــی افراد زیـــادی می خواهند 
بیشـــتر از طرح تفصیلـــی، تراکـــم دریافت 
کننـــد یا به دنبـــال تغییر کاربری هســـتند!

بـــه گـــزارش »ایـــران«، اگـــر چـــه فعالیـــت 
کمیســـیون از نظـــر کمـــی در ایـــن دوره 
بیشـــتر شـــده، اما اینکـــه ایـــن فعالیت ها 
از نظـــر کیفـــی هـــم رشـــد داشـــته یـــا نه، 
براســـاس شـــواهد منفـــی اســـت! برخـــی 
کارشناســـان حـــوزه شهرســـازی معتقدند 
شهرداری سیاســـتی را در پیش گرفته تا به 
هـــر قیمتی، بحـــث تأمین مســـکن را جلو 
ببـــرد و این باعث شـــده اســـت طرح های 
موضعـــی بـــدون اســـتاندارد و صرفـــاً بـــه 
علت افزایـــش تراکم آن موضـــع خاص، به 
کمیسیون ارائه شـــود. مثل طرح موضعی 

کـــه در ســـال 1400 مصـــوب شـــد و عده ای 
غ از  دنبال یـــک طبقه اضافـــی بودند، فـــار
اینکـــه آیا دسترســـی بـــه خدمـــات، معابر 
و ســـرانه های هفت گانـــه در اراضـــی فـــوق 
تأمین شـــده اســـت یا نه! یا محله حصارک 
یا ســـیمین قلعه که شـــهرداری محدوده را 
افزایش داده اســـت، بدون آنکه توجه کند 
این افزایش، به تراکم بیشـــتر منجر شـــده 
و به بافت آســـیب می زند. در شـــورای شهر 
طرحـــی با عنـــوان »الزام شـــهرداری تهران 
به اصاح فرایندهای دبیرخانه کمیســـیون 
مـــاده 5« آمـــاده شـــده اســـت تـــا موضوع 
کیفیت بخشـــی به فعالیت هـــای دبیرخانه 
این کمیســـیون را ارتقا دهـــد. این طرح که 
در 3 محور تنظیم شـــده، با رویکرد »ایجاد 
تعـــادل میان منافع عمومـــی و خصوصی«، 
»شفافیت در مصوبات کمیسیون« و »ایجاد 
وحدت رویه و جلوگیری از ســـلیقه محوری 
و کاهـــش میـــزان فراینـــد بررســـی« تهیـــه 
شـــده اســـت. شـــورایی ها با این طـــرح به 
دنبال ســـاماندهی فعالیت هـــای دبیرخانه 
هســـتند، البته هنوز تصویب نشـــده و قرار 
اســـت بزودی در صحن علنی بررسی شود.

ظرف تهران از جمعیت پر شده است
کمیســـیون  رئیـــس  عباســـی،  مهـــدی 
شهرســـازی و معماری شورای شـــهر تهران 
دربـــاره کارکـــرد کمیســـیون مـــاده 5 بـــه 
»ایـــران« می گوید:»این کمیســـیون وظیفه 
کیفیت بخشـــی شـــهرها را برعهده دارد. بر 
این اســـاس نظم بخشـــی، تأمیـــن نیازها و 
ســـرانه ها و ایجاد یک شـــهر دسترس پذیر 
با شـــبکه حمل ونقـــل و معابر مناســـب با 
توزیـــع جمعیتـــی متـــوازن، از جمله نکات 
مهم اســـت. بنابراین نتیجه تصمیمات این 
کمیســـیون بر کیفیت زندگی شهروندان و 
زیســـت شـــهری کمک می کند و شـــهرها را 
در مســـیری قـــرار می دهد کـــه توزیع تراکم 

در آنها مناســـب باشـــد و از جمعیت پذیری 
بیش از اندازه جلوگیری می کند. در نتیجه 
موفقیت کمیســـیون بـــا سیاســـتگذاری و 
تصمیمـــات دربـــاره طرح هـــای موضعـــی، 
موضوعی و مـــوردی قابل ارزیابی اســـت.«

یـــک گـــزارش رســـمی از وضعیـــت فشـــار 
زیســـت محیطی در مناطق ۲۲گانه پایتخت 
نشـــان می دهد به  دلیل »ســـرریز جمعیت 
از ظرفیت ســـکونت« در 1۸منطقه تهران، 
ســـطح »کیفیت زندگی« در این مناطق در 
وضعیت بحـــران قـــرار گرفته و به ســـمت 
»اوج بحـــران« رفته اســـت. پیـــش از این، 
فشار زیســـت محیطی بالا در برخی مناطق 
تهـــران مثـــل 5، 9، ۲1 و ۲۲  در گزارشـــی از 
ســـوی مرکـــز مطالعـــات شـــهرداری تهران 
اعام شـــده بـــود. حتـــی علیرضـــا زاکانی، 
شـــهردار تهـــران هـــم در دومین نشســـت 
خبـــری خود به این موضـــوع اذعان کرده و 
گفته بود:»براساس طرح تفصیلی، حدود 
14 منطقه ما از قدرالســـهم تعیین  شده در 
حوزه بارگذاری به ظرفیت نهایی نرسیدند 
و برخی در آســـیب های محیط زیســـتی قرار 
دارنـــد و از این موضـــوع رنج می برنـــد.« با 
این همه باید پرســـید چرا در شـــرایطی که 
تهران از بار سنگین جمعیت تحمیلی رنج 
می بـــرد و کیفیـــت زندگی در این کانشـــهر 
متناســـب بـــا هزینه هایی که روی دســـت 
شـــهروندانش می گـــذارد نیســـت، راهکار 
پیشـــنهادی مدیـــران شـــهری همچنان بر 
پاشـــنه همـــان افزایـــش تراکـــم و افزودن 
بـــار جمعیتی جدیـــد در قالـــب طرح های 

حمایـــت از مســـکن می چرخد؟!

نفع شهروندان یا نفع شهر؟
برخـــی گزارش هـــا، از تخلفات شـــهرداری 
در اجـــرای مصوبـــات کمیســـیون مـــاده 
5 حکایـــت دارد. یکـــی از بارزتریـــن ایـــن 
تخلفات به عدم اجرای مصوبات شـــورای 

حمیده امینی فرد
خبرنگار

گزارش خبری

اخبـــار

 تأمین نیاز دارویی کشور 
با ارز ۴۲۰۰ تومانی

بهرام عین اللهـــی وزیر بهداشـــت، از تخصیـــص 1۲ هزار 
میلیارد تومان اعتبار از ســـوی ســـازمان برنامـــه و بودجه 
بـــرای دارو خبـــر داد و گفت: ایـــن میزان اعتبـــار در حال 
توزیـــع بین دانشـــگاه های علـــوم پزشـــکی، داروخانه ها، 
شـــرکت های تولیدی و پخش دارو اســـت و تا چند هفته 
آینـــده بدهی هـــای دارویی کامل تســـویه می شـــود. وی با 
اشـــاره به نیـــاز ارزی شـــرکت های واردکننده مـــواد اولیه 
دارویـــی، افزود: ایـــن شـــرکت ها بـــرای واردات دارو از ارز 
نیمایـــی اســـتفاده می کننـــد و احتیـــاج به یـــک میلیارد 
دلار نقدینگـــی دارند کـــه بانک مرکزی با ابـــاغ حدود 30 
هزار میلیارد تومان تســـهیات به بانک هـــای عامل، این 
تســـهیات را به مـــرور در اختیار شـــرکت های واردکننده 
مواد اولیـــه و دارو قرار می دهد. عین اللهی ادامه داد: طی 
تفاهم وزارت بهداشـــت با سازمان برنامه و بودجه و بانک 
مرکـــزی، یک و نیم میلیارد دلار از محـــل ارز ترجیحی 4۲00 
تومانی برای دارو، تجهیزات و لوازم مصرفی و شیرخشـــک 
هزینه می شـــود تا نیازهای دارویی با ارز ارزان تأمین شود.

ممنوعیت دریافت شهریه هنگام 
ثبت نام در مدارس دولتی

رئیـــس ســـتاد مرکـــزی ثبت نـــام دانش آمـــوزان وزارت 
آمـــوزش و پرورش گفت:مدارس دولتـــی، هیأت امنایی 
و نمونـــه دولتی حـــق دریافت شـــهریه هنـــگام ثبت نام 
ندارند. سیدمجتبی هاشـــمی در نشستی خبری گفت: 
امســـال بـــرای ایـــن مشـــکل کـــه »تاکنـــون خانواده هـــا 
نمی توانســـتند دانش آموز خود را در مدارسی که بین دو 
منطقـــه آموزش و پرورش مســـتقر بود ثبت نـــام کنند«، 
تدبیر داشتیم و در دستورالعمل خود آوردیم و ستادهای 
ثبت نام در ســـطح اســـتان و مناطـــق را ملـــزم کردیم با 
جلســـه ای که برای هماهنگی تشکیل می دهند، مدرسه 
را »شـــعاع محدوده« و نه مـــرز و تقاطع تعیین کنند. وی 
در خصـــوص دریافت های مالـــی مـــدارس از خانواده ها 
به هنـــگام ثبت نام نیـــز گفت:در بحـــث پرداخت مالی، 
مـــدارس را بایـــد بـــه دو بخش مجـــاز به دریافـــت وجه 
و غیرمجـــاز بـــه دریافـــت وجه تقســـیم کرد. بخشـــی از 
مـــدارس حق دریافـــت وجه بجز پـــول کتـــاب و بیمه را 
دارنـــد و برخی دیگـــر ندارنـــد. حتی امســـال خانواده ها 
می توانند انفـــرادی ثبت نام کتاب را انجـــام دهند و پول 
کتب را به مدرســـه ندهند و هزینه بیمـــه دانش آموز نیز 
30 هـــزار تومان اســـت. خانواده هـــا به مـــدارس دولتی 
عـــادی بجز این مبالغ یاد شـــده، لازم نیســـت هیچ وجه 

دیگـــری  پرداخت کنند. 

نعیم احمدی / ایران


